
سلطانی فر: پرداخت حقوق مربیان 
خارجی از محل منابع فیفاست

وزی��ر ورزش و جوانان گفت: ب��ه دلیل تحریم های 
ظالمانه آمریکا، فدراسیون فوتبال برای پرداخت حقوق 
ویلموتس ناچار ش��د از شرکت های داخلی استقراض 
کند. به نقل از پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، در 
حاشیه دیدار علی لاریجانی، رئیس مجلس از نمایشگاه 
دس��تاوردهای ورزش در محل مجلس، وزیر ورزش و 
جوانان توضیحاتی را درباره حضور مربیان خارجی در 
فوتبال ایران ارائه کرد. سلطانی فر اظهار داشت: ریشه 
مشکلات پرداخت های مالی به ویلموتس و استراماچونی 
تحریم های ناعادلانه و ظالمانه آمریکای جنایتکار است 
و این بار جوانان و فوتبال را هدف گرفته اس��ت. وزیر 
ورزش  اف��زود: از زمان حضور کی روش تا کنون محل 
تامین و پرداخت  حقوق و مطالبات مربیان خارجی از 
منبع کمک ها و عواید فیفا به فدراس��یون فوتبال بوده 
و هیچگاه از منابع داخلی و بودجه ورزش کش��ور این 
پرداخت ها تامین نش��ده اس��ت. وی خاطرنشان کرد: 
متاس��فانه با فشارهای ناش��ی از تحریم ظالمانه، فیفا 
نمی تواند بدون مجوز وزارت خزانه داری آمریکا حقوق 
حقه و مطالبات فوتبال ایران را بپردازد و فدراس��یون 
فوتبال ناچار ش��د با اس��تقراض از یکی از شرکت های 
داخلی که با مصوبه ستاد مقابله با تحریم ها انجام شد 
حقوق س��رمربی تیم مل��ی را پرداخت کند. البته قرار 
 شد فدراس��یون فروردین ماه سال آینده قرض خود را

پس دهد.

مشاجره بیرانوند با کالدرون

در آخرین تمرین تیم فوتبال پرسپولیس پیش از سفر 
به آبادان، دروازه بان این تیم پس از مشاجره با سرمربی، 
اردو را ترک کرد تا به باشگاه برود و برای دریافت رضایتنامه 
خ��ود اقدام کند. به گزارش ایس��نا، علیرضا بیرانوند که 
مدتی است به خاطر مصدومیت و در ادامه مسائل فنی، 
نیمکت نشین شده است، صبح دیروز پس از آخرین تمرین 
تیم پرسپولیس قبل از سفر به آبادان، در صدد گفت وگو 
با کالدرون بود تا دلیل نیمکت نشینی خود را جویا شود. 
صحبت های آنها به مشاجره دو طرفه ختم شد و در نهایت 
بیرانوند اردوی سرخپوشان را ترک کرد. پیش از این قرار 
بر این بود بیرانوند در لیست ۱۸ نفره تیم باشد و به آبادان 
سفر کند اما پس از اتفاق دیروز، کالدرون نام او را از لیست 
۱۸ بازیک��ن نهایی خط زد. پس از این موضوع، بیرانوند 
از ورزشگاه درفشی فر راهی محل باشگاه پرسپولیس شد 
تا با محمدحسن انصاری فرد گفت وگو کند. این احتمال 
وجود دارد که دروازه بان ملی پوش پرسپولیس درخواست 
دریافت رضایتنامه برای جدایی از این تیم را مطرح کند.

»بمب« حریف پرسپولیس وارد قطر شد
س��تاره فوتبال دنی��ا برای حضور 
در تست پزشکی باشگاه الدحیل 
وارد کش��ور قطر شد. فوتبال قطر 
بار دیگر با جذب س��تاره های دنیا 
قصد تقویت باشگاه های خود برای 
حضور قدرتمندانه در لیگ قهرمانان آسیا را دارد. باشگاه 
الدحیل قطر در جدیدترین تصمیم خود اقدام به جذب 
ماریو مانژوکیچ گرفت تا مهاجم س��ابق بایرن مونیخ و 
یوونت��وس ایتالیا را جذب کن��د. الدحیل قطر که در 
گروه C این مس��ابقات با پرسپولیس، الشارجه امارات 
و التعاون عربستان هم گروه است با جذب ستاره های 
اینچنینی نشان داد عزم خود را بار دیگر برای حضور 
در تیم های برتر باشگاهی قاره کهن در لیگ قهرمانان 
جزم کرده است. مانژوکیچ یکشنبه وارد قطر شد تا در 
تس��ت پزشکی شرکت کند. صحبت های زیادی راجع 
به احتمال حضور این ستاره در باشگاه الدحیل قطر به 
گوش می رسد. ضمن اینکه باشگاه الریان قطر حریف 
استقلال تهران در مرحله پلی آف راهیابی به دور گروهی 
لیگ قهرمانان آس��یا نیز از مشتریان پر و پا قرص این 

بازیکن محسوب می شود.

پرداخت مطالبات دیاباته و میلیچ 
بزودی

نشست هیأت مدیره باشگاه استقلال 
با حضور تمام اعضا برگزار ش��د. به 
گزارش ف��ارس، نشس��ت اعضای 
استقلال در  باش��گاه  هیأت مدیره 
شرایطی برگزار شد که تمام اعضا 
در این جلسه حضور داشتند. اسماعیل  خلیل زاده، علی 
فتح الله زاده، امیر حسین فتحی، میرشاد ماجدی و کامران 
منزوی نفرات حاضر در نشس��ت هیأت مدیره استقلال 
بودند که پیرامون مسائل مختلف به صحبت پرداختند. 
در نشس��ت روز یکش��نبه مقرر شد باشگاه استقلال در 
اولی��ن اقدام مطالبات ش��یخ دیاباته و هروویه میلیچ را 
پرداخت کند. این بازیکنان هنوز بخشی از مطالبات خود 
را دریافت نکرده اند که قرار است طی 4۸ ساعت آینده 
مطالبات هر 2 پرداخت شود. میلیچ روز شنبه تهران را 
به مقصد کشورش ترک کرد و دیاباته نیز یکشنبه شب 

تهران را ترک کرد.

اخبار

ورزشی

به دنبال پیگیری های متعدد صورت گرفته، گام بلندی جهت 
رفع مشکل انتقال مطالبات فدراسیون فوتبال از محل وجوه فیفا 
برداشته شد. با توجه به تحریم های صورت گرفته در سال های 
اخیر، مطالبات فدراسیون از فیفا امکان انتقال به کشورمان را 
نداشت. فیفا در نامه های خود به این موضوع اشاره داشت که 
حتی امکان پرداخت پول نقد هم به فدراسیون ایران ندارد و این 
موضوع فشار عجیبی را به فدراسیون تحمیل کرده بود. به همین 
دلیل، در ماه های گذشته مذاکرات فشرده و مکاتبات مفصلی 
میان رئیس فدراسیون و رئیس فیفا انجام شد تا این مشکل 
حل شود. جلسات طرفین در هر نوبت جهت یافتن راه حلی 
ثابت برای انتقال پول بود و در این راستا، جیانی اینفانتینو هر 
بار تمام راه های ممکن را برای رفع مشکل به زیر مجموعه خود 
توصیه می کرد. در همین ارتباط، رئیس فدراسیون کشورمان 
۱9 مهرماه سال جاری با ارسال نامه ای به رئیس فیفا، ضمن 
انتقاد از تحریم های بی اس��اس آمریکا، خواهان رفع مش��کل 
پرداخت مطالبات فدراسیون ایران از سوی فیفا شده بود. در 
بخشی از نامه رئیس فدراسیون فوتبال آمده بود: »همانطور که 
مستحضرید به رغم پیگیری های مستمر فدراسیون و دستورات 
مثبت جنابعالی، هنوز هیچگونه وجهی از سوی فیفا وصول نشده 
است. ادامه این روند مشکلات جدی را در مسیر رو به پیشرفت 
و گسترش فدراسیون فوتبال به وجود خواهد آورد. انتظار من 

و خانواده بزرگ فوتبال کشور از جنابعالی این است که به هر 
شکل ممکن دستور فرمایید وجوه فدراسیون جمهوری اسلامی 
ایران از طرف فیفا به کنفدراسیون فوتبال آسیا پرداخت شود 
یا بانکی را متقاعد کنید تا این مهم جهت انتقال مرتفع شود. 
منتظر مساعدت و پاسخ فوری حضرتعالی در این باره هستیم«. 
در ادامه نامه دیگری هم از سوی فدراسیون فوتبال ارسال شد 
که در آن به فس��خ قرارداد سرمربی تیم ملی در آستانه دیدار 
مقابل عراق اشاره و تبعات این موضوع هم شرح داده شده بود. 
به دنبال ارسال این نامه، موضوع پیگیری ها وارد فاز تازه تری 
شد و در پی برگزاری جلسه رئیس فدراسیون فوتبال با رئیس 
فیفا در هنگ کنگ و در حاشیه جلسه هیات رئیسه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، راه حل های جدیدی برای موضوع پیدا شده است. 
اینک از سوی منابع نزدیک به فدراسیون فوتبال شنیده می شود 
با توجه به نشس��ت های چند ماه گذش��ته رئیس فدراسیون 
کشورمان با رئیس فیفا و شیخ حمد، رئیس فدراسیون قطر، 
گام های موثری برای رفع مش��کل انتقال وجه برداشته شده 
تا به رغم تحریم های ظالمانه آمریکا، فدراسیون بتواند در ماه 
آینده به حقوق خود دست یابد. اینک باید دید آیا اینفانتینو 
که اصرار عجیبی به حضور بانوان در ورزشگاه های ایران دارد، 
درباره اصلی ترین نیاز فوتبال ایران هم گام مثبتی بر می دارد 

یا کماکان به دنبال شوآف خود در مجامع بین المللی است. 

بدترین خبر ممکن برای اهالی کشتی و همچنین ورزش 
ایران در فاصله 7 ماه تا آغاز المپیک تابستانی 2020 توکیو، 
مصدومیت حس��ن یزدانی، فوق ستاره کش��تی ایران بود. 
حالا پزشک معالج حس��ن یزدانی تاکید می کند با تلاش 
کادر پزش��کی، قهرمان کشتی المپیک و جهان با بهترین 
ش��رایط به المپیک خواهد رسید. دکتر سهراب کیهانی با 
بیان اینکه حسن یزدانی روز دوشنبه جراحی خواهد شد، 
گفت: مصدومیت یزدانی از ناحیه مینیسک خارجی است 
ک��ه پس از جراحی می تواند بعد از یک هفته تمرینات بالا 
تنه خود را شروع کند. وی در تشریح روند درمانی یزدانی 
به مهر اینچنین توضیح داد: طبق برنامه های درمانی، یزدانی 
می تواند 3 هفته بعد از عمل جراحی نیز تمرینات پایین تنه را 
استارت بزند و سپس با گذشت ۶ هفته از جراحی به تمرینات 
کش��تی برسد. دکتر کیهانی با تاکید بر اینکه این قهرمان 
کشتی قطعا به بازی های المپیک 2020 توکیو خواهد رسید، 
گفت: در این باره جای هیچ تردیدی نیس��ت و با توجه به 
زمان باقیمانده تا المپیک و همچنین تلاش تیم پزشکی، 
یزدانی می تواند در المپیک کشتی بگیرد. خوشبختانه رباط 
صلیبی وی سالم است و مصدومیت خاصی ندارد و همین 
موضوع باعث می ش��ود تا او با تلاش و درمان لازم هر چه 
زودتر به ش��رایط تمرین برس��د. دکتر سهراب کیهانی در 

پایان گفت: حس��ن یزدانی یک��ی از امیدهای مدال طلای 
کاروان ورزش ایران در المپیک اس��ت و تیم پزشکی تمام 
تلاش خود را خواهد کرد که خواسته مردم را محقق کند 
 و این قهرمان خوب کشورمان با بهترین شرایط به المپیک

 برسد.
تماس وزیر ورزش با حسن یزدانی ■

از س��وی دیگر وزیر ورزش از حس��ن یزدانی به عنوان 
س��رمایه بزرگ ورزش ایران یاد کرد و گفت: آرزو می کنم 
وی با کسب سلامتی دوباره با حضور در میادین بزرگ، دل 
مردم ایران را شاد کند. مسعود سلطانی فر در تماس تلفنی 
با حسن یزدانی خطاب به وی گفت: خبر آسیب دیدگی شما 
نگرانم کرد و پزشکان به من اعلام کردند با اقدامات درمانی 
و مراقبت های پزشکی مشکلی برای شما وجود ندارد. وزیر 
ورزش و جوانان با ابراز خرسندی از روند درمان یزدانی ادامه 
داد: وقتی در مسابقات جام باشگاه های جهان در خراسان 
شمالی خبر مصدومیت شما را دادند نگران شدم ولی امروز 
خوشبختانه پزشکان به من اعلام کردند با اقدامات درمانی 
و مراقبت های پزش��کی مش��کلی برای ش��ما وجود ندارد. 
س��لطانی فر گفت: شما سرمایه بزرگ ورزش ایران هستید 
و آرزو می کنم با حضور دوباره در میادین بزرگ، دل مردم 

ایران را شاد کنید.

جلسات مهم تاج با اینفانتینو درباره حل مشکلات انتقال پول

فیفاهمراهیمیکند؟
وعده پزشک معالج حسن یزدانی درباره مصدومیت او

نابغهبهتوکیومیرسد

لیورپول قهرمان جام باشگاه های جهان شد
لیورپول در فینال جام باشگاه های جهان توانست با یک گل فلامینگوی برزیل را شکست دهد و جام قهرمانی این رقابت ها را برای 
نخستین بار در تاریخ خود بالای سر ببرد. پرونده جام باشگاه های جهان که به میزبانی قطر برگزار شد، بسته شد و در دیدار فینال لیورپول 
و فلامینگوی برزیل به مصاف هم رفتند که این دیدار با یک گل به سود قرمز پوشان آنفیلد به پایان رسید.

  از چه زمانی به رشته شطرنج علاقه مند شدی و چه اتفاقی 
افتاد که خواستی این رشته را به شکل حرفه ای دنبال کنی؟

از 9 سالگی به این رشته علاقه مند شدم. یادم است تابستان 
بود و می خواستم یک بازی ای را به صورت تفریحی انجام دهم 
تا فقط سرگرم شوم به همین دلیل شطرنج را انتخاب کردم. 
اما بعد از یکی، دو سال کم کم به شطرنج علاقه مند شدم و به 

صورت حرفه ای این رشته را دنبال کردم.
  ش�نیده ام گفته بودی با اصرار خانواده شطرنج را انتخاب 

کردی!
اصرار که نه! اما پدرم با عمویم خیلی شطرنج بازی می کرد و 
من این بازی را بلد بودم. پدرم به من گفت شطرنج را انتخاب 

کن، من هم قبول کردم و بعد هم علاقه مند شدم.
  چرا یک رش�ته پرهوادار مثل فوتبال، فوتسال یا والیبال 

را انتخاب نکردی؟
پدرم که ش��طرنج را پیشنهاد داد، حس کردم با روحیه و 

شخصیت من سازگارتر است به همین دلیل ادامه اش دادم.
  گفته بودی حتی زمانی نداشتی به مسافرت هم بروید؛ واقعاً 

بازی شطرنج می تواند اینقدر زمان بگیرد؟
بله! چون شطرنج را باید حداقل ۶ ساعت در روز کار کرد. 
حتی بچه هایی داریم که بیش از ۱۱ ساعت هم کار می کنند. 
ما مدام در تمرین، اردو و مس��ابقات حضور داریم و برخلاف 
رشته های دیگر مسابقات ما طولانی برگزار می شود. معمولاً در 
مسابقات معتبر در هر روز تا 9 دور هم بازی انجام می شود و 
حدوداً ۱2-۱0 روز در مسابقات حضور داریم. به همین دلیل 

واقعاً زمانی نداشته ام که به هیچ مسافرتی با خانواده ام بروم.
  از این بابت گله ای نداش�تی؟ ناراحت نبودی که چرا نباید 

تفریحی داشته باشی؟
شاید کوچک تر بودم ناراحت بودم ولی وقتی به اهدافم فکر 
می کردم، سعی می کردم تمام تمرکزم را روی شطرنج بگذارم.

  از تحصیلاتت بگو.
دیپلم رشته تجربی را دارم و به احتمال زیاد رشته تربیت 

بدنی را در دانشگاه بخوانم، البته هنوز قطعی نیست.
  از چند سالگی عضو تیم  ملی شدی؟

از ۱2 س��الگی عضو تیم  ملی ش��دم و 2 سالی است عضو 
تیم ملی بزرگسالان شطرنج هستم.

  از افتخاراتی که در این چند سال به دست آوردی بگو.
مقام های متعدد آس��یایی در نوجوانان را کس��ب کرده ام، 
همچنین قهرمانی بزرگسالان کشور، نایب قهرمانی نوجوانان 
جه��ان، قهرمانی جوانان جهان و قهرمانی غرب آس��یا که با 
این مقام توانستم به مسابقات قهرمانی بانوان جهان راه پیدا 
کنم و اولین ایرانی ای باش��م که توانس��ته تا مرحله سوم این 

مسابقات پیش رود.
  ب�رای ای�ن همه افتخاری که کس�ب کردی، پاداش�ی هم 

گرفته ای؟
پاداش که داده اند اما خیلی کم!

  در مس�ابقات قهرمانی بانوان جهان 2 شطرنج باز را که هم 
از نظر سنی و هم ریتینگ بالاتر از تو بودند، شکست دادی؛ 

از بازی هایت بگو.
اولی��ن بارم بود که در این مس��ابقات ش��رکت می کردم. 
ریتین��گ حریفان من بین 200 ت��ا 250 تا بالاتر از من بود. 
دور اول با الیزابت پتز، استاد بین المللی از آلمان بازی داشتم 
که حدود 2 هفته پیش از بازی تمریناتم را ش��روع کردم تا 
بتوانم آماده این مس��ابقه شوم و توانستم او را شکست دهم. 
حریفم در دور دوم خانم مونیکو س��وچکو، اس��تاد بزرگ از 
روس��یه بود. من تنها یک روز زمان تمرین داش��تم و خدا را 
ش��کر توانستم این حریف را هم با پیروزی پشت سر بگذارم. 
مرحله س��وم با ماریا موزیچوک بازی داش��تم که او در سال 
20۱۶ قهرمان بانوان جهان شده بود. بازی اول در یک وضعیت 
 کاملًا برنده نتوانستم او را شکست بدهم و متأسفانه در ادامه 

حذف شدم.
  بع�د از بازی ه�ای خوبی که انج�ام دادی، درب�اره ات چه 

می گفتند؟
خیل��ی از س��ایت های خارجی م��ن را به عن��وان پدیده 
مسابقات انتخاب کردند و بس��یار درباره ام نوشتند. حریفان 
من قطعاً باورش��ان نمی شد با ریتینگ خیلی پایین تر بتوانم 

آنها را شکست دهم.
  هزینه  شرکت در این مسابقات با خودت بود؟

هزینه  مس��ابقات آسیایی و جهانی که از طرف فدراسیون 
اعزام می ش��ویم به عهده فدراس��یون ش��طرنج است اما این 
مسابقات قهرمانی بانوان جهان تقریباً هر ملی پوشی شرکت 
می کند با هزینه های شخصی خودش است، چون فکر می کنم 

این موضوع مربوط به خودمان است.
  یعنی این مسابقه اخیرت که جهانی بوده، فدراسیون نباید 

کمک می کرد؟
تا الان که هزینه این مس��ابقات چه آقایان و چه بانوان به 

عهده خود شطرنج باز بوده است.
  ش�نیده ام پس از یک مقام قهرمانی فدراس�یون استقبال 

خوبی از تو نداشته است. صحت دارد؟
بله! بعد از مسابقات قهرمانی جوانان جهان بود که نمی دانم 
چه بگویم. شاید به خاطر اینکه 4 صبح به فرودگاه رسیدیم، از 

سوی فدراسیون استقبالی نشد.
  برای مسابقه اخیرت چطور؟ از فدراسیون کسی آمد؟

بله! استقبال خوبی شد.
  هدفت چیست؟ دوست  داری در شطرنج به کجا برسی؟

در حال حاضر به اس��تاد بزرگی بانوان فکر می کنم و بالا 
بردن ریتینگم. هدف بعدی ام هم این است که قهرمان بانوان 

جهان و جزو چند دختر برتر جهان شوم.
  شرایط لیگ شطرنج چطور است؟

چند س��الی بود که لیگ ما به دلیل نداش��تن اسپانسر و 
پرداخت نش��دن قرارداد ها خیلی خوب دنبال نمی شد و افت 
کرده بود اما امسال خدا را شکر لیگ خیلی بهتر برگزار شد و 
تقریباً تمام بازیکنان خوب ایران شرکت کردند. تیم هایی مثل 
پرسپولیس، سایپا، ذوب آهن و... هم اضافه شده بودند. امیدوارم 

هر سال لیگ بهتر از سال قبل شود.
  خودت در چه تیمی بازی می کنی؟

من در تیم سایپا بازی کردم.
  درآمدت چطور است؟

نسبت به رشته های دیگر خیلی کمتر است و مشکل بزرگ 
این است که قراردادی هم که بسته می شود، پرداخت نمی شود.

  این یعنی شطرنج بازان درآمدی از این رشته ندارند؟
درآمدش بد نیست اما در حدی نیست که بتوانم با آن به 

مسابقات بعدی بروم یا هزینه مربی ام را بدهم.
  از لیگ ترکیه هم پیشنهاد داشتی؟

بله! از ترکیه پیش��نهاد داشتم اما چون با مسابقات دیگرم 
همزمان شد، نتوانستم بروم.

  دوست داری لژیونر شوی؟
بله! دوست دارم.

  نزدیک ترین مسابقه بعدی ات چه زمانی است؟
2 هفته دیگر مسابقات اوپن بانوان در شارجه است. احتمال 
دارد به این مسابقات بروم البته هنوز ۱00 درصد نشده است.
  ش�ده از اینکه مدام صفحه ش�طرنج روبه رویت باز باشد، 

خسته شوی؟
بعضی وقت ها ش��ده که یک مس��ابقه را خراب کرده ام یا 
نتیجه دلخواهم را نگرفته باش��م، خس��ته ش��وم اما همیشه 
سعی می کنم ضعف هایم را برطرف کنم و در مسابقات بعدی 

قوی تر ظاهر شوم.
  یعنی از شطرنج زده نشده ای؟

خسته چرا ولی زده نه!
  حرف آخر؟

اول از خان��واده ام تش��کر می کنم ک��ه حمایتم کردند و 
همیش��ه پشت من بودند. از مربیانی که از پایه داشتم تا به 
الان هم تشکر می کنم. از خانم پریدر ممنونم که در هر دو 
بازی ای که در مسابقات قهرمانی بانوان جهان توانستم پیروز 
ش��وم کنارم بودند و کمکم کردند. امیدوارم بیشتر به رشته 

شطرنج توجه شود.

گفت و گوی» وطن امروز« با مبینا علی نسب پدیده این روزهای شطرنج ایران و جهان
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دوشنبه 2 دی 1398
وطن امروز     شماره 2823

مبینا علی نسب، شطرنج  باز جوان کشورمان که نام او را به واسطه صید عناوین گوناگون و همچنین منش پهلوانانه اش در همدردی 
با مردم مظلوم فلسطین شنیده ایم، حالا به عنوان پدیده شطرنج جهان شناخته می شود. او تنها بانوی ایرانی است که توانسته تا مرحله 
سوم مسابقات شطرنج بانوان جهان پیش رود. علی نسب که با وجود سن کم افتخارات متعددی کسب کرده، آرزوی استادبزرگی 

و قهرمانی جهان را در سر دارد. »وطن امروز« با مبینا علی نسب گفت وگویی انجام داده.
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